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سیاسی

بابائی کارنامی: 

نباید بر اساس سلیقه  دولت ها از صندوق های بازنشستگی
 توقع داشته باشیم

محبی نیا نماینده پیشین مجلس:

الگوهای کلان سیاست در جامعه ما 
دور زده شده  است

سرویس سیاسی- جهانبخش محبی نیا نماینده 
پیشــین مجلس شورای اسلامی، مجلس و دولت در 
روزهای گذشته، دلیل بالا رفتن قیمت ارز در کشور را 
اعتراضات و ناآرامی های اخیر مطرح کردند در حالی 
که در گذشته دلیل بالا رفتن قیمت ارز را به دولت قبل 
نسبت می دادند. دولتی که سال گذشته بر سر کار آمده 
با علم به شرایط موجود تشکیل شده است اساسا چرا 
دولتمردان در هر دوره اشتباهات و ضعف های خود 
را نمی پذیرند و به دنبال مقصر هســتند، گفت: یکی 
از ویژگی های قدرت، در کشــورهای جهان سوم و 
کشورهایی که از حکمرانی خوب برخوردار نیستند، 
فرافکنی و مقصر جلوه  دادن گذشتگان است. متاسفانه 
در جامعــه ایران ما با این امر غیراخلاقی- سیاســی 
مواجه هســتیم و حتی از راه شریعت و نگاه دینی هم 
امر بسیار مذمومی است. چرا که ما گاهی به آنچه که 
قول دادیم و پیمان بســتیم و بر اساس یک معاهده ای 

سرکار آمده ایم، وفادار نمی مانیم.
وی افزود: اگر گذاره های بسیار غیرقابل دفاع و 
ضعیفی داشته باشیم از قبیل اینکه ما زیرآوار گذشته 
غرق می شویم، یا مساله بحران در سیاست های پولی 
و ارزی خودمــان را به ناآرامی ها و اغتشــاش ها گره 
بزنیم، بدون شک بازی با اخلاق، سیاست، حکمرانی 
و تبدیل امور در ســطح ملی اســت و این نوع عادت 
زشــت را مــردم و حتی حضرت بــاری تعالی از ما 

نخواهند پذیرفت.
محبی نیا در پاســخ به این سوال که فکر می کنید 
راهــکار برون رفت از وضعیت موجود چیســت و 
چطور می شــود این وضعیت را بهبود داد، گفت: ما 
بارها مصاحبه کردیم و بخشی از نخبگان و نیروهای 
دلسوز، توجه به مساله حکمرانی، صداقت در سیاست، 
پاســخگویی، شــفافیت و همه این مفاهیم کلان را 
به عنوان انتخاب مســیر درست پیشنهاد داده اند. اما 
همان طور که گفته شد، اتاق های سیاست و تونل های 
سیاسی کاری مانع این امر است که نهادهای رسمی و 
برآمــده از قدرت و علم مردم بتوانند لباس کارآمدی 
بپوشند. وی افزود: تا زمانی که افراد بسیار ضعیفی که 
اقتصاد را متوجه نیستند بخواهند در رأس اقتصاد قرار 
بگیرند یا پدیده های اقتصادی را آنالیز کنند و اســب 
ســرکش اقتصاد را در مسیر توازن، توسعه و تبعیت 
از اراده جمعی قرار بدهند، باید ناله ها ســر بدهیم که 
متاسفانه آینده بهتری هم تحت هیچ عنوانی نمی توانیم 
پیش بینی کنیم. محبی نیا در پاســخ به این سوال این 
روزها بار دیگر بحث ترمیم کابینه دولت مطرح شده 
است. چقدر این کار می تواند روش درستی باشد. ما 
شاهد این موضوع هستیم که دولت برخی از نیروهای 
خود را جا به جا کرده و وزرایی را برداشــته در جای 
دیگر مشغول به کار می کند. از نظر شما این موضوع 
تحــت عنوان ترمیم کابینه قلمداد می شــود یا ترمیم 
کابینه نیازمند بازنگری در روند شیوه مدیریت اجرایی 
هم هست، گفت: وقتی آداب و رسم بازی در قدرت 
را بلد نباشــیم یا نخواهیم رعایت کنیم، بدون شــک 
با انتخاب مهره به جایی نخواهیم رســید. وی افزود: 
اگر سران قوا برای کنترل صدای باقی مانده معترضان 
راهکار مناســبی نیندیشند، جز عکس العمل در قبال 
اعتراض هــا، نارضایتی ها، کمبودهــا و زیان ها چیز 
دیگری عاید کشور نخواهد شد. بدون تعارف بگویم، 
بافــت هیئت دولت در حوزه اقتصاد و حتی فرهنگ 
غیرقابل دفاع است. این ناهماهنگی و ناکارآمدی اگر 
با کارگزاران و نیروهای آزموده مهار نشود، بدون شک 

کل بدنه دولت را دربرخواهد گرفت.
محبی نیــا تصریح کــرد: افرادی کــه به عنوان 
کاندیدای ریاست جمهوری در کابینه حضور دارند و 

افرادی که به عنوان وزیر و مسئول دستگاه های مستقل 
در حوزه اقتصاد انتخاب شدند، متاسفانه وعده هایی 
بسیار دور از وضعیت فعلی را بر سر زبان آوردند و در 
آن زمان هم تحلیل بر آن بود که این افراد فاقد چنین 
اســتعدادی هستند، اما تاکید بر حضور آنها و تعصب 
بر ایده های غیرعلمی و گزاره های غیرفنی توسط آنها 
نتیجه خود را در شاخص های کلان اقتصادی و حتی 
اقتصاد خرد به صورت وحشــتناک نشان خواهد داد. 
ارز بــا قیمت بیش از ۴۰ و ســکه بیش از ۲۰ میلیون 
بدون شک نشان از بحران بسیار بزرگی است که جمع 
این بحران ها زوال نهادهای اقتصادی و اقتصاد ایران را 

دربرخواهد گرفت.
وی افــزود: من نمی دانم مســئولان اقتصادی، 
حتــی خود آقای رئیس جمهور به فکر بخش اعظمی 
از مردم که در حاشــیه ها و مناطق بسیار آسیب پذیر 
کشــور زندگی کرده و نگاهشــان به آسمان است، 
هستند؟ متوجه دردهای وحشتناکی هستند که توسط 

سیاست های غلط بر آنها تحمیل می شود یا خیر؟
محبی نیا در پاسخ به این سوال در ایام انتخابات 
۵ نفــر از کاندیداهای انتخابات ریاســت جمهوری 
کــه حالا در نهادهای دولتی و حاکمیتی بر ســر کار 
هستند همگی برنامه هایی برای بهبود شرایط معیشتی 
و اقتصادی کشــور داشتند اما امروز هیچ نشانه ای از 
اجرایی شدن آن طرح ها نیست، علت چیست، گفت: 
علت این است که الگوهای کلان سیاست در جامعه 

ما دور زده شده  است. 
وی افزود: وقتی قدرت در تونل های تبانی شکل 
بگیرد، نسبت به معیشت مردم، نسبت به آزادی مردم، 
رفاه و سروسامان پیدا کردن نهادهای برآمده از مردم 
ســامانی نخواهیم دید و بدون شــک این روند قافیه 
را خواهد باخت و طبیعتا ســیل آســیب ها به سمت 
خطرات و خطرها به سوی بحران ها می رسد که واقعا 
حتی فکر کردن به آن هم آزاردهنده است، چه برسد به 
اینکه ما بخواهیم مسائل اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و 
اخلاقی خود را در چنین بستری با صورت بندی های 

عقلانی به سرانجام برسانیم.
محبی نیا در پاســخ به این سوال که راهکار شما 
برای حل معضلات امروز چیست، گفت: راهکارهایی 

که من پیشنهاد می دهم برآمده از نگاه فلسفی، اجرایی، 
اقتصادی و برآمده از حکمرانی اســت. بدون شک ما 
باید واقعیت ها را بفهمیم و بدانیم که در یک واقعیتی 
به نام جهان موجــود زندگی می کنیم. در این جهان 
موجــود صورت بندی هایی از قدرت با اصل تفاهم، 
مــدارا، رابطه و پیوند می تواننــد در بعد خارجی به 
حیاتشان ادامه دهند و درون جامعه هم تکیه به قانون 
و توجــه به واقعیت های برآمــده از علم مدیریت و 

حکمرانی کارساز است.
وی افزود: وقتی نهادهای آموزشــی، اقتصادی 
و علمــی در اختیــار افرادی قــرار می گیرد که هیچ 
نســبتی با آن مجموعه ندارند، باید متوجه باشیم که 
ضعیف ترین کابینه را شــکل می دهیم و طبیعی است 
به نتیجه نخواهیم رسید. آنچه که در انتظار یک کابینه 
ضعیــف و نیروهای برآمده از روابط جناحی و قومی 
و قبیله ای به کمین ایســتاده، بدبیاری هایی است که 
روز به روز بر آن افزوده می شــود و متاســفانه شکل 

ناسازگاری و ناکارآمدی ها به عیان دیده می شود.
نماینده پیشــین مجلس در ادامه گفت: مراجعه 
بــه وزرایی در حد رئیس جمهور و نه در قافیه ادعای 
ریاســت جمهوری، مساعدت از نخبگان، همچنین 
نهادها و تشکل های اقتصادی، سیاسی، اجتماعی بدون 
آنکه شعار بدهیم می تواند بخشی از این ناکارآمدی ها 
را ترمیم کند. بدون شــک باید نسبت به راهکارهایی 
که پیشینیان ما داشتند و حتی با چراغ سبز ما به سمت 
طرح ها و راهکارهایی رفتند که می تواند به اقتصاد و 
سیاســت و جامعه ما آرامشــی ببخشد هم بخشی از 
تعلقاتی اســت که در ســطح جامعه باید آنها را احیا 
کرد.  وی تصریح کرد: نکته بعدی این است که آینده 
نگران کننده  اســت و متاسفانه در حوزه گشت ارشاد، 
حجــاب، ارز، گسســت نخبگان، فرار ســرمایه ها، 
مهاجرت  نخبگان، داد نیروهای دلسوز بلند است، اما 
اتاق فرمان و تصمیم نهادها با فریادهای برآمده از دل 
نخبگان نامحرم و ناآشناست. ای کاش به خود بیاییم 
و آن همبســتگی اجتماعی، سیاسی موردنیاز جامعه 
ایران را به هر نحوی که مقدور است برپا کنیم، اما اگر 
به این کار مبادرت نورزیم، من نگران خیمه ای هستم 

که همه ما در زیر آن سکنی گزیده ایم.

سرویس سیاســی- نمایند مــردم ساری در 
مجلس گفت: قانونــی تحت عنوان قانون تجارت 
وجود دارد و بر اساس آن دولت حق ندارد در عزل 
و نصب افراد در صندوق ها دخالت کند؛ باید عادت 
کنیم بر اســاس قانون از صندوق ها کار بخواهیم نه 

سلیقه دولت ها.
علی بابائی کارنامی در جلســه علنی مجلس 
شورای اسلامی در جریان بررسی گزارش کمیسیون 
اجتماعی در مورد ارزیابی ابعاد چالشی صندوق های 

بازنشستگی و عملکرد دستگاه های اجرایی مربوطه 
گفت: ابتدا باید از مدیریت و بیانات شــیوای مقام 
معظم رهبری در باب توانمندی و ظرفیت نیروهای 
پرکار نظام اســلامی تشــکر کنم. همچنین توهین 
دولت خبیث و ضدحقوق بشر فرانسه و رسانه های 
دیکتاتوری این کشور را به دلیل توهین به مرجعیت 
و فقاهت را محکوم می کنم و امیدوارم وزارت امور 
خارجه از طریق نهادهای بین المللی این مســئله را 

پیگیری کنند.
نماینده مردم ســاری و میان دورود در مجلس 
شــورای اســلامی ضمن تبریک ولادت حضرت 
فاطمه )س( و تبریک روز زن ادامه داد: از این تریبون 
به بهانه دستور کار فعلی از مجلس و دولت و وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواهان این هستم تا بیمه 

زنان خانه دار را فراموش نکند.
وی عنوان کرد: دستور کار فعلی یکی از مباحث 
بسیار مهم اســت و یکی از ابرچالش های ۲۰ سال 
آینده کشور محسوب می شود. وزیر فعلی در مدت 
کوتاه گذشته اقدامات قابل توجهی داشته که از وی 
تشکر می کنم.بابائی کارنامی تصریح  کرد: در برنامه 
هفتم توســعه باید بر اساس سیاست های موجود، 
دبیرخانه شــورای عالی بیمه و شورای عالی رفاه را 
بــه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انتقال دهیم، 

تــا زمانی که ابزار کار را به وزارتخانه اثرگذار ندهیم 
نباید توقع داشته باشیم که اشراف کاملی بر وضعیت 

صندوق های بیمه ای وجود داشته باشد.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم گفت: بر 
اســاس تجربیاتی که در زمینه کارگری و توقعاتی 
که در صندوق های بازنشستگی خصوصا صندوق 
بازنشستگی تأمین اجتماعی و صندوق بازنشستگی 
کشوری دارم خواهان مدیریت متمرکز صندوق های 
بازنشستگی هستم و این موضوع یکی از اصول مترقی 
در جهت عدالت بخشی است. وی با اشاره به اینکه 
مسئله بعدی بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی 
و دیگر صندوق ها است، ادامه داد: دولت ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان بدهکار است، صندوق چگونه می تواند 
خود را راهبری نماید و همسان سازی بازنشستگان 
کشــوری، لشــکری و تأمین اجتماعی انجام شود. 
بابائی کارنامی عنوان کرد: دخالت دولت در عزل و 
نصب های شرکت های وابسته به صندوق های تأمین 
اجتماعی و صندوق های بازنشستگی کشوری یکی 
دیگر از مســائل موجود است، قانونی تحت عنوان 
قانون تجارت وجود دارد و بر اساس آن دولت حق 
نــدارد در عزل و نصب افراد در صندوق ها دخالت 
کند؛ باید عادت کنیم بر اســاس قانون از صندوق ها 

کار بخواهیم نه سلیقه دولت ها.

نماینده پیشین مجلس گفت: متاسفانه در حوزه گشت ارشاد، حجاب، ارز، گسست نخبگان، فرار سرمایه ها، مهاجرت  نخبگان، داد نیروهای دلسوز 
بلند است، اما اتاق فرمان و تصمیم نهادها با فریادهای برآمده از دل نخبگان نامحرم و ناآشناست. ای کاش به خود بیاییم و آن همبستگی اجتماعی، 

سیاسی موردنیاز جامعه ایران را به هر نحوی که مقدور است برپا کنیم.

ســرویس سیاسی- معاون پیشین 
وزیر امور خارجه گفت: سیاست خارجی 
ما بلبشویی از دخالت افراد مختلف شده 
اســت. وقتی وزیر خارجه ما در ارتباط با 
احیای روابط با عربستان صحبت می کند 
اما برادران دیگر ما همان روز عربستان را 
با کلماتی زشت خطاب می کنند شما چه 
توقعــی از وزارت خارجه دارید. آیا این 
سیاســت خارجی در دست آقای رئیسی 

است؟
ابراهیــم رحیم پور معاون پیشــین 
وزیر خارجه در دولت دوازدهم درخصوص عملکرد وزارت امور خارجه دولت 
سیزدهم  گفت: برخی از دوستان فعلی از ما دلخور می شوند و انتظار دارند از آن ها 
تعریف کنیم اما واقعیت این است که وضعیت خوب نیست و این مشخص است. 
رحیم پور در پاســخ به این ســوال که در دوره جدید ایران همواره بر داشتن 
روابط قوی با کشــورهای همسایه تاکید داشته است اما چقدر در این زمینه موفق 
بودیم؟ امروز شاهد این هستیم که کشورهایی مانند ترکیه، آذربایجان و حتی عراق 
که ایران همیشه نقش حمایتی از آنها داشته اقداماتی خلاف سیاست های ایران انجام 
می دهند، گفت: من برای دوستان خود در گروهی نوشتم که دیگر هر روز احضار 
یک سفیر، دوست و غیر دوست نداریم. وقتی سفیر چین را احضار می کنیم، اسمش 
دعوت است و وقتی عراق باشد که موجودیت خود را از ما دارد و در سالگرد شهید 
سلیمانی که این سردار به آن ها خیلی کمک کرد از کلمه خلیج عربی استفاده می کند، 

دیگر نمی دانیم از چه کسی باید توقع داشته باشیم. 
وی افزود: مسیری که ما طی می کنیم، حتی ارتباطی با دولت سیزدهم ندارد. 
سیاست خارجی ما بلبشویی از دخالت افراد مختلف شده است. وقتی وزیر خارجه 
ما در ارتباط با احیای روابط با عربستان صحبت می کند اما دیگر برادران ما همان 
روز عربستان را با کلماتی زشت خطاب می کنند شما چه توقعی از وزارت خارجه 
دارید. آیا این سیاســت خارجی در دســت آقای رئیسی است؟ متاسفانه در همان 
حدی هم که در اختیار دولت است آن طور که عرف بین الملل و کشور ما است، 
عمل نمی شود. سیاست خارجی ما در اولویت نیست و به شکلی حرکت می کنیم 

که روز به روز بسته تر شده و روابط ما مشکل دارتر می شود. 
رحیم پور تصریح کرد: من نمی خواهم نمره بدهم. اما به عنوان کارشناسی که 
۴۰ سال در کشور، دیپلماسی را آموخته و در دوره های مختلف توفیقاتی داشتیم، 
امروز در اوج بی برنامگی و بی رابطه گی هســتیم و شــما حداقل این ۱۵ همسایه 
ما را نگاه کنید که در این مدت یک ســال و نیم گذشــته چند سفر متقابل از سطح 
رئیس جمهور و وزرای خارجه و چه تعهدات و چه بده و بستانی با آنها داشتیم؟ اگر 
به آمار و ارقام نگاه کنید به نتایج خوبی نمی رسید و این برای دیپلمات هایی مانند ما 
که به این مسائل تسلط علمی داریم، خیلی غمناک است. مصاحبه هایی که ما انجام 
می دهیم ما را اذیت می کند به دلیل آنکه حرف هایی که می زنیم، ظاهرا تاثیری ندارد. 
وی افزود: بنابراین مســیر طی شده خوب نیست و فکر می کنم در ارتباط با 
همسایگان، فقط با روسیه که وضعیتی دارد که خود تحریم و مورد هجوم بین المللی 
قرار گرفته و کارش با سختی پیش می رود به عنوان متحد دیده می شویم و این مورد 

تنها همسایه ای است که روابط مان دارای رفت و آمد بیشتری است. 
رحیم پور در پاسخ به این سوال که درباره روابط  مان با عراق، در موارد مشابه 
وزیر امور خارجه موضع رسمی خود را اعلام می کرد و حتی سخنگو نیز بیانیه ای داده 
و محکوم می کرد اما امروز به شکلی شده است که سخنگو می گوید ما اعتراضمان 
به دولت عراق را ارائه کردیم و عدم اطلاع رســانی در این موضوع به معنای عدم 
اقدام نیست چه عواملی باعث شده تا وزارت خارجه به این رویکرد برسد، گفت: 
وزارت امور خارجه چقدر سفیر احضار کرده و محکوم کند؟ زمانی موضوع آمریکا 
و اسرائیل بود اما وقتی حرکات کسانی که به نفع ما نبوده و علیه ما است از سوی 

دوستان ما انجام می شود، سخنگو چه بگوید؟ چیزی نمی تواند بگوید. 
وی افــزود: ما خیلی از منافع خودمان عقب افتادیم. وقتی وزیر امور خارجه 
در سیستم ما مسئولیت بالایی ندارد دیگر کسی برای صحبت سخنگو و وزیر ما 
تره خرد نمی کند. بنابراین باید مقداری تجدید ساختار داشته باشیم و با این ساختار 
موجود در وزارت امور خارجه سیاست خارجی ما موفق نخواهد شد. این برجام 
هم کاملا نمود دارد. کاری که روی آن زحمت کشیده شده امروز فعلا بی نتیجه مانده 
است. اطلاع رسانی به مردم زیاد انجام نمی شود. مردم باید بدانند برای چه تحریم 
هســتند و توافقی امضا نمی شود. این وضعیت تا چه زمانی ادامه خواهد داشت؟ 
بیانیــه دادن و محکــوم کردن، دردی را دوا نمی کند. بنابراین اول باید با مردم خود 
صحبت کنیم و بعد بتوانیم با این پشتوانه، قوی تر با دنیا صحبت کنیم.  رحیم پور در 
پاسخ به این سوال که گفتید باید تجدید ساختاری در وزارت خارجه اتفاق بیافتد 
این موضوع به چه شکلی می تواند اجرایی شود، گفت: به این شکل نیست که در 
ساختار تجدید نظر کنیم. ما سه بار، چارت وزارت امور خارجه را تغییر دادیم. به این 
شکل فایده ندارد. ساختار فکری ما باید تنظیم شود. وزارت خارجه باید به شکلی 
باشــد تا افراد دیگر در سیاست خارجی دخالت نکنند. نظر مشورتی در جلسات 
بدهند، اما دخالت نکنند. کار ما به جایی رسیده که خیلی از کشورها از افراد غیر از 
وزارتخانه برای ملاقات بیشتر از دیپلمات های ما استقبال می کنند.. معاون پیشین 
وزیر امور خارجه در پاســخ به این ســوال که برای آنکه روابط ایران با کشورهای 
همسایه بهبود پیدا کند چه راهکارهایی وجود دارد، گفت: این سوال و سوال هایی 
از این دست، چه خاصیتی دارد، مثلا می گویند نگاه به شرق چه طور است؟ این از 
آن دسته سوال هایی است که اگر سوال اصلی را جواب ندهیم این سوالات فرعی 
می شــود. ســوال اصلی ما این است که ما در نظام بین الملل چند دوست داریم و 
چقدر با محافل دنیا کار می کنیم؟ اگر به این سوالات جوابگو نباشیم، با صد کشور 
روابط خوب نداشته باشیم، حتما با ۱۵ کشور همسایه هم نمی توانیم روابط خوب 
داشته باشیم.  وی افزود: این همسایگان در نظام بین الملل تنفس می کنند و نمی توانند 
مستقل و بدون نگاه به قدرت ها با ما کار کنند. وقتی جیب ما خالی است، نمی توانیم 
آنطور که می خواهیم بخریم و بفروشیم. ما باید در مورد آخرت با هم صحبت کنیم 
در مورد دنیا خیلی مطلبی برای گفتمان نداریم مگر مسائل مرزی، درگیری ها و انواع 

موضوعاتی که در همسایگی به عنوان مسائل مرزی مطرح می شود. 
رحیم پور در پاســخ به این ســوال که اخیرا ترکیه و روســیه درباره سوریه 
گفت وگوهایی داشتند که ایران در آن جلسه حضور نداشت چه عواملی باعث شد 
با توجه به آنکه ایران در سوریه حضور مستشاری داشته و با روسیه نیز دارای روابط 
خوبی اســت در این جلسه حضور نداشته باشد، گفت: این سوال را باید روس ها 
جواب دهند. در مسائل سوریه، ترکیه رقیب ما است و زمانی که ما به آن ها پیشنهاد 
دادیم تا جلسات سه جانبه با حضور آقای بشار اسد، اردوغان و رئیس جمهور ما 
در سطح اصلی یا سطوح دیگر انجام شود، ترک ها قبول نکردند. وقتی این میوه در 
حال رســیدن اســت و بو و طعم آن به مزاج قدرت ها می رسد، دیگر به ما توجهی 
ندارند. روسیه در موضوع قره باغ درست عمل نکرده و ما را در گرفتاری انداختند 
که این موضوع در مورد سوریه هم تکرار شده است. ما از ترکیه انتظاری نداریم اما 
از روسیه با توجه به ارتباطی که وجود داشته و دارد توقع بیشتری می رفت که این 
توقع بی جاســت.  معاون پیشین وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که در 
حوزه برجام، آقای اولیانوف بارها اعلام کرد ایران برای امضای نهایی برجام اعلام 
آمادگی دارد. ســوالی که مطرح می شود این است که چرا مواضع رسمی ایران در 
برجام از ســوی وزارت خارجه یا به طور مشخص از سوی آقای باقری به عنوان 
مسئول تیم مذاکره کننده یا حتی وزیر مطرح نمی شود و این موضوع بر دوش روسیه 
قرار دارد، گفت: نمی دانم حتما در این موضوع تقسیم کار شده که آقای اولیانوف 
و روســیه ســخنگوی ما شده اند. کار مذاکره بر دستان آقای باقری است که ایشان 
اهل مصاحبه نیست و در تقسیم کار نیز وزیر امور خارجه آن طور که باید در این 
موضوع دخالتی ندارد، اما مطلع است. بنابراین با نوع حرف زدن ما در ایران و خارج 
از ایران شبهه هایی ایجاد می شود که این نشان دهنده آن است که دیپلماسی ما در 

کشور ضعیف عمل می کند. 

رحیم پور فعال سیاسی:

سیاست خارجی ما بلبشویی از دخالت 
اطلاعاتشان غلط استافراد مختلف شده است

سردرگمی مردم 

زورمان به دولت نرسید

تیم اقتصادی دولت

خانه می سازیم

گفتار درمانی 

دشوارتر می شود

به شهادت رسیدند

تقلیل دادید

پاسپورت مسئولان 

احضار سفیر ایران

بازداشت شده اند؟

برنامه ۷ هزار صفحه ای 

اخبار ویژه ...

»سید مسعود میر کاظمی« در واکنش به خبرسازی برخی رسانه ها از کسری ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومانی، اظهار داشت: کسانی که می گویند کسری بودجه ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی 
داریم، اطلاعاتشان غلط است، به هیچ وجه کسری نداریم. امسال اولین سالی است که 

عملکرد با قانون بودجه تطبیق دارد و ۹۵ درصد تحقق منابع داریم.

پس از بروز اختلالات مکرر در سایت فروش محصولات ایران خودرو، این خودروساز 
زمــان فــروش را دوباره تمدید و اعلام کرد: به دلیل کند بودن ســایت فروش اینترنتی 

محصولات این شرکت، زمان اجرای طرح فروش تا ۲۵ دی تمدید شد.

خوانســاری رئیس اتاق  بازرگانی تهران با اشــاره به تفاوت نرخ ارز در سامانه نیما و ارز 
آزاد گفت: من فکر می کنم در پنج سال گذشته بیش از صدها بار این مشکل مطرح شده 
که تفاوت نرخ ارز ایجاد رانت و فساد کرده و صادرات را مختل می کند؛ ضمن اینکه هیچ 
عایدی برای کشور ندارد. وی مدعی شد: در دولت جدید این موضوع بحث و قرار شد که 
ارز تک نرخی شود. اتفاقی که در سال ۹۷ در خصوص ارز ۴۲۰۰ تومانی رخ داد، خسارات  
زیادی بر اقتصاد وارد کرد، ولی متأسفانه همان اتفاق امروز در حال وقوع است. آن زمان ارز 
۴۲۰۰ و ۱۰ هزار تومان بود و امروز ارز ۲۹ هزار تومانی و ۴۲ هزار تومانی است؛ اما چرا 
تصمیم نمی گیریم و دوباره یک خطا و اشتباه بزرگ را تکرار می کنیم؟ واقعاً متوجه نیستم!

خوانســاری خطاب به نمایندگان مجلس حاضر در مراسم گفت: ما زورمان به دولت در 
این باره نرســید؛ اما از شــما خواهش می کنیم در کمیسیون اقتصاد و صنایع این مسائل را 

مطرح کنید. 

سیدمحمد حسینی، معاون رییس جمهوری در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه گفته می شود 
با انجام اســتیضاح هایی تیم اقتصادی دولت تغییر کند، چه وزرایی احتمالا تغییر می کند، 
گفت: درباره احتمال تغییر تیم اقتصادی دولت صحبت نمی کنم. حســینی همچنین در 
پاســخ به ســوال دیگر درباره احتمال تمدید برنامه ششم وجود دارد، گفت: این موضوع 

هنوز معلوم نیست.

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن گفت: در قالب طرح نهضت ملی مسکن به دو صورت 
عمل می کنیم؛ در مدل اول از طریق پیمانکاری واحدها را می ســازیم که اصطلاحا به آن 
پیمان ـ دستمزد می گوییم و در بخش دوم به متقاضیان، زمین واگذار می کنیم که خانه های 
یک تا سه طبقه احداث می کنند. حمیدرضا سهرابی اظهار کرد: در حوزه مسکن روستایی 
و بازســازی که بنیاد مســکن مدیریت اجرای ۲۰۰ هزار واحد را بر عهده دارد، مشخصا 
اصل بر مشارکت مردم است. یعنی تسهیلات را در اختیار متقاضیان قرار می دهیم، نقشه، 
هدایت و پشتیبانی از طرف بنیاد صورت می گیرد و مردم اقدام به ساخت واحدها می کنند.

علیرضا فخاری در مراســم تقدیر از صادرکنندگان نمونه اســتان تهران گفت: شما برای 
صادرات به دنبال مزیت هســتید، اگر ثبات در نرخ پایه مواد اولیه، نیروی انســانی و کار و 
سایر مولفه ها از جمله انرژی و مقررات وجود نداشته باشد صادرکننده در انتخاب مزیت 
دچار اشکال می شود. اینها را به حساب تحریم نگذاریم، البته تحریم بی تاثیر نبوده است، 
اما مدل اقتصادی ما در حوزه تحریم چگونه بوده است. استاندار تهران اظهار داشت: منابع، 
نیروی انسانی و دانش، کم نداریم اما آنچه کم داریم مدیریت است و بیشتر به گفتار درمانی 
می پردازیم تا اینکه مشکلات را رفع کنیم.  فخاری خاطرنشان کرد: دولت به تنهایی توان 
گرداندن یک جریان بزرگ اقتصادی ملی و سپس بین المللی را ندارد، بلکه ظرفیت های 
ملی با پایه اقتصاد مردمی شکل می گیرد و ظرفیت های جدید را خلق می کند و به دولت 
جرأت حضور در عرضه بین الملل می دهد، لذا اســتانداری تهران آماده همکاری با شما 

برای رفع موانع است.

ابوالفتح تحلیلگر مسائل سیاست خارجی گفت: هرچه زمان می گذرد امکان غلبه بر موانع 
بر ســر راه توافق هســته ای دشوارتر هم می شــود، چون مسائل جدیدی پیش می آید و 

موضوعات روی هم انباشته می شود.

سردار پورجمشیدیان معاون هماهنگ کننده نیروی زمینی سپاه پاسداران با بیان اینکه امسال 
نزدیک ۴۰ تن از همرزمان ما را در جبهه های مختلف به شهادت رساندند، گفت: این شهدا 

در شمال غرب و غرب کشور، کردستان و کرمانشاه و هم در جنوب کشورمان است.

مصطفــی کواکبیــان با بیان اینکه حزب را در حد یک پایگاه بســیج تقلیل دادید، گفت: 
می گویند وقتی بسیج داریم، دیگر چه نیازی به حزب است. ۱۲۰ حزب داریم. همین را 
می خواهند که جدی نباشــد. اجازه ندادند در دو انتخابات اخیر احزاب شرکت کنند. در 
همین انتخابات ریاست جمهوری چهار کاندیدا پوششی بودند و یک نفر اصلی بود که 

همان هم از صندوق درآمد.

طرحی که نمایندگان مجلس دو سال پیش برای ممنوع الخروجی مسئولان تدوین کردند، 
حالا در نوبت بررســی در صحن علنی قرار گرفته اســت؛ طرحی که مرکز پژوهش های 
مجلس آن را به دلیل قلمرو وســیع مشمولان، نیازمند اصلاح دانسته است. بر اساس این 
طرح، مسئولان مشمول آیین نامه ذیل اصل ۱۴۲ قانون اساسی، چهار سال ممنوع الخروج 
هستند و از فروش یا خروج اموال خود نیز منع می شوند. به این ترتیب، خروج شخص 
مسئول در سال پایانی مسئولیت و سه سال پس از آن، منوط به اجازه نهاد های نظارتی و 
امنیتی خواهد بود و در صورت ضرورت برای خروج از کشور، شخص باید با هماهنگی 
کامل و اجازه کتبی از نهاد های نظارتی ســفر را انجام داده تا بعد از پایان مدت ممنوعیت 
خروج از کشور و رسیدگی به اموال آنها، از موضوع این طرح خارج شود. محور دیگر این 
طرح، بررسی اموال مسئولان است که با آیین نامه اجرایی قانون سیدگی به دارایی مقامات 

ابلاغی سال ۹۸ تفاوت دارد. 

سفیر ایران در آلمان به وزارت خارجه آلمان احضار شد. آنالنا بائربوک، وزیر امور خارجه 
آلمان بار دیگر با دخالت در امور داخلی ایران اعلام کرد، سفیر ایران را احضار کرده است. 
همچنین به گزارش ایرنا، اولاف شولتز صدر اعظم آلمان در سخنانی، اجرای احکام اعدام 
دو تن از عاملان شهادت یکی از نیروهای حافظ امنیت ایران را بهانه و ادعا کرد: ما از ایران 
می خواهیم که اجرای هرگونه مجازات اعدام علیه تظاهرکنندگان را متوقف و زندانیان را 
آزاد کند. او در تداوم ژســت های بشردوســتانه مقام های برلین ادعا کرد، در ایران از اعدام 
به عنوان وسیله ای برای سرکوب استفاده می شود. پیش از این هم یک سخنگوی وزارت 
امور خارجه آلمان مدعی شــد، برلین درصدد تشدید فشارها علیه ایران است تا مقامات 

تهران را پاسخگو کند.

رئیس دفتر حسن روحانی در دولت دوازدهم شایعه بازداشت مدیران دولت روحانی را 
تکذیب کرد.محمود واعظی در رابطه با شایعاتی که درمورد دستگیری اعضای دولت تدبیرو 
امید مطرح شــده، اظهار کرد: هیچ یک از اعضای دولت تدبیر و امید بازداشــت نشده اند؛ 
علاوه بر این من یک ساعت پیش با حسن روحانی، رییس دولت های یازدهم و دوازدهم 

صحبت کردم و او هم اطلاعی از چنین اتفاقی نداشت.

مصباحی مقدم عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و عضو و سخنگوی جامعه روحانیت 
مبارز گفت: آقای رئیسی قبل از انتخابات برنامه اقتصادی مدونی نداشتند و از برنامه هفت 
هزار صفحه ای ایشان هم بنده چیزی ندیدم؛ حتی از ایشان حضوری هم مطالبه کرده ام، اما 
ایشان چیزی به من ارائه نکرد؛ ضمن اینکه شخصا پیشنهاد هایی را به رئیس جمهور داده ام.

وقتــی نهادهای آموزشــی، اقتصادی و علمــی در اختیار افرادی قــرار می گیرد 
که هیچ نســبتی بــا آن مجموعه ندارند، باید متوجه باشــیم کــه ضعیف ترین 
کابینه را شــکل می دهیم و طبیعی اســت بــه نتیجه نخواهیم رســید. آنچه که 
در انتظــار یــک کابینه ضعیــف و نیروهای برآمده از روابــط جناحی و قومی و 
قبیلــه ای به کمین ایســتاده، بدبیاری هایی اســت که روز به روز بــر آن افزوده 
می شــود و متاسفانه شــکل ناســازگاری و ناکارآمدی ها به عیان دیده می شود.


